
A nyelvtudomány az iskolában Analysis Mathematica 
Különös helyzetben készülnek 

hivatásukra a most alsóbbéves 
tanárjelöltek. 1978-tól ugyanis 
ú j tanterv lép életbe az alsó- és 
középfokú oktatásban egyaránt, 
így a tanárjelöltek egyidőben 
kénytelenek tanulni a mai anya-
got és tájékozódni a jövőről. Ez 
utóbbi feladatukhoz szeretnék 
hozzájárulni egy olyan téma 
megemlítésével, v amelyet a no-
vember 4—6-án, Baján rendezett 
tudományos napok anyanyelvi 
Szekciójában részletesebben is 
elmondtam, de talán itt és ilyen 
formában is használhatok vele. 

Míg az anyanyelvi oktatás 
címszó döntő mértékben nyelv-
tani ismeretek átadását jelentet-
te, nem okozott különösebb gon-
dot a tantervi követelményrend-
szer megfogalmazása. Ismereteket 
ugyanis — bizonyos eredményes-
séggel — szinte mennyiségtől 
függetlenül át lehet adni. Miután 
azonban az anyanyelvi oktatás 
anyanyelvi képzéssé, majd anya-
nyelvi neveléssé alakult át, az is-
meretek uralmát a nyelvhaszná-
lat elsődlegessége váltja fel. 
Csakhogy a nyelvhasználat mi-
nőségi jegyeiről keveset tudunk, 
mindenesetre sokkal kevesebbet, 

mint az egyes nyelvtani kategó-
riákról. Ezért az anyanyelvi ne-
velés tantervi követelményrend-
szerének megfogalmazásához 
mindenekelőtt megközelítő képet 
kell alkotnunk az egyes életko-
rok nyelvhasználatáról. Tehát 
arról, hogy milyen szinten kell 
használnia anyanyelvét az 1. osz-
tályba lépő tanulónak, a 4. osz-
tályosnak, a 8.-at végzőnek 
stb. Azaz milyen legyen a hang-
képzése, beszédének ritmusa, 
dallama; mennyire gazdag és 
pontos a szókincse, mondatainak 
megformáltsága, szövegeinek 
szerkesztettsége stb. 

De ezzel a kérdéssel, vagyis a 
nyelvhasználati szint pontos 
megállapításának feladatával 
nemcsak a tantervkészítők talál-
ják szembe magukat. A pedagó-
gusok, a kísérletezők, a kutatók 
szintén kénytelenek mérni vala-
milyen módon a kiinduló hely-
zetet, az előrehaladás ütemét s 
az elért eredményeket. Magam 
is kísérletező pedagógusként 
kényszerültem arra, hogy fő fel-
adatom megoldása érdekében 
előbb a nyelvhasználati szintet, 
pontosabban a nyelvhasználat 
legfontosabb mondat- és szöveg-

szerkezeti sajátságait vizsgáljam 
kilencéves tanulóim írásbeli tel-
jesítményeiben. 

Magát e vizsgálatot itt nem 
tudom még vázlatosan sem is-
mertetni, de nem is szükséges, 
mert többet ér, ha arra a két 
műre hívom fel a figyelmet, ame-
lyek munkámat ihlették. 

Világviszonylatban is páratlan 
könyv a JATE professzorának, 
dr. Deme Lászlónak Mondatszer-
kezeti sajátságok gyakorisági 
vizsgálata (Bp., 1971.) című mű-
ve, amely kidolgozott mutatókat 
ad a szöveg vizsgálatához; to-
vábbá a szintén szegedi kutató-
nak, dr. Orosz Sándornak A fo-
galmazástechnika mérésmetodi-
kai problémái (Bp., 1972.) című 
könyve, amely a teljesítménymé-
rés feladataiban igazít el ben-
nünket. E két szegedi tudós mun-
kái nemcsak szellemi örömöt ad-
nak, hanem értékes segítséget is 
ahhoz, hogy tanári hétköznapja-
ink gyakran léleksorvasztó ki-
csinyességet alkotó munkával 
emelhessük értelmes, valóban ér-
telmiségi hivatássá. 

B. FEJES KATALIN 

Adalékok a gólyaság létezéséről 
Biztosan könnyű találós kér-

dés lenne a Bolyai kollégiumban 
lakó volt légvédelmisek számá-
ra : Vásárhelyen él, többnyire 
tányérsapkát visel, a mundér ján 
három aranycsillag ragyog, köze 
van a légvédelemhez, szeret be-
szélni, na meg azt' tud is; ki az? 
Igen, a bölcsészkar előfelvételis 
fiúi számára az egyetemi életbe 
való beilleszkedés már 1973 
szeptemberében megkezdődött, 
amikor jólfésülten, spenótzölden 
a katonai élet örömeivel együtt 
agymást is megismerték. Barát-
ként, ismerősként üdvözölhették 
egymást Idén szeptember 15-én 
Szegeden. 

De a Móra koleszban lakóknak 
sem okozott különösebb problé-
mát a szobatársak, csoporttársak 
megismerése. Harmad, negyed-
nap már ugyanúgy csapkodták 
a főzőkonyha a j ta já t , mint a fel-
sősök, s a pirítós-sütés joga ha 
nem is illette meg őket elsőnek, 
már -átvették az „ősök" jó szo-
kását, s nem jár tak a kiadós 
menzai kaja után a Somogyi 
Bisztróba. 

Megkezdődött a suli, egyetemi 
polgárok lettünk. Jöttek a sze-
mináriumok, előadások, csak 
úgy hömpölygött a tudomány 

mindenfelől. Szemináriumról há-
romszor lehet hiányozni; előadás-
ra ajánlatos bejárni, de nem kö-
telező — és megannyi ú j isme-
ret, amit kl-kl saját belátása 
szerint értékelhet. 

Legtöbben megfogadva a jó 
(sok) tanácsot, „ráhajtottak". A 
KISZ-klub egyik felsőéves tagja 
meg is jegyezte; ha ra j ta állna, 
teliaggatná az egyetem összes 
hirdetőtábláját plakáttal, amin 
a következő hatásos kép lenne: 
bagolyszemű, egyetemistát utánzó 
élőlény, lehetőleg hatalmas oku-
láréval, épp tankönyv-barrikádot 
emel maga köré. Talán könyv-
heti mottónak is elmenne: „A 
könyv nem erre való!" És több 
elsős látogatna el a k l u b b a . . . 

Az elsőévesek KlSZ-munkájá-
val kapcsolatban eléggé ellent-
mondásosak a vélemények. Van, 
ahol már átvették a felsősöktől 
például a Studium Generálét, a 
tanyai iskola patronálását, más-
hol pedig még egy jólsikerült 
ismerkedési buli élményeivel sem 
dicsekedhetnek. 

A Collegium Artium rendez-
vényein ha nagyítót használnánk 
sem találnánk egy-kettőnél töb-
bet az elsősök közül, de az alko-

tókört sem kellett rendőrkordon-
nal védeni a belépni vágyó első-
sök ostromától, nem Is beszélve 
egy „Fényes szelek"-vitáról, vagy 
egy angol diákköri ülésről. 

A gólyabajnokságra pedig úgy 
kellett összefogdosni az embere-
ket, nehogy a jóhiszemű közön-
ség azt higgye, az idei bajnok-
ságot stílszerűen Afrikában ren-
dezték m e g . . . 

No, de ennyi önmarcangolás 
után el kell azt is ismerni, hogy 
jól sikerült az a bizonyos „nagy" 
társadalmi munka. Teltek a vöd-
rök, énekel a „brigád" (kivé-
telesen nem vitáztak a mai fia-
talok forradalmiságáról) s estén-
ként a gitár mellett, uram bocsá', 
előkerült néhány kupicával a 
helyi termésűből Is, hogy aztán 
a háromnapi, egy vagy másfél 
heti munka után legyen ürügy 
a kiadós alvásra. 

A mesében a csúf varangyos 
békából egy pillanat alatt valódi 
királylány lesz, ha a királyfi 
megcsókolja. Hát a gólyából 
(csókkal vagy anélkül) fél év 
alatt lesz-e valódi egyetemista? 
(Volt már rá példa!) Majd a 
vizsgákon e lvá l i k . . . 

JEREMIÁS DEZSŐ 

Egymás m e l l é k e r ü l n i ! 
A DÉLÉP KISZ-bizottsága t i t -

kárának szobája eleve a r r a is 
be van rendezve, hogy itt több 
résztvevővel beszélgetést, tárgya-
lást folytassanak. November 21-
én délután azonban még az a 
8—10 szék sem volt elegendő, 
amely a KISZ-titkár vendégeit 
állandóan várja , hiszen a Böl-
csészettudományi Kar KISZ vég-
rehaj tó bizottságának küldöttsége 
szép számmal jelent meg itt és 
a vállalat KISZ-vezetősége is 
szinte teljes létsíámban ott volt. 
A vendéglátók KISZ-titkára kö-
szöntötte a bölcsész delegációt, 
majd a jelenlevőik kölcsönösen 
bemutatkoztak. Az összejövetel 
célja: kötetlen beszélgetés arról, 
hogy milyen konkrét feladatokat 
oldhatnak meg együtt azok kö-
zül, amelyeket a májusban kö-
tött együttműködési szerződés 
előirányoz. A hangulat hamar 
közvetlenné vált, jaffázgatás 
közben, baráti hangnemben ve-
tették fel a napirendi pontokat. 

Először a sportról beszélget-
tek. Kiderült, hogy a DÉLÉP 
sokkal jobb adottságokkal és 
több lehetőséggel rendelkezik e 
téren. Ugyanakkor az egyetemis-
ták, mint ez köztudott, nem elég-
gé aktívak. Igaz, a rendszeres, 
de nem egyesületi sportoláshoz 
nincs is annyi alkalmuk, mint 
például a vállalat fiataljainak, 
akik pályát tudnak biztosítani a 
közös sportcsatákra, és a kari 
bajnokságokra kölcsön is adják. 
Javasolták, hogy rendezzenek 
közös kispályás foci-, női fu t -
ballbajnokságot, tekeversenyt és 
lövészbajnokságot. Kosár- és 
kézilabdázásban valamint aszta-
liteniszben is összemérhetnék 
erejüket a bölcsészek a DÉLÉP 
amatőr sportlereivel. Kedden és 
csütörtökön este két-két órára 
tornatermet tudnak adni az 
egyetemistáknak. A sportfelelő-
sök megadták egymásnak címü-
ket, hogy a gyakorlati kérdések-
ben közvetlenül tudjanak tár-
gyalni. A bölcsészek megkapták 

a vállalati sportprogram terve-
zetét, hogy a magukét azzal egy-
behangolják. Ez a program túrá-
kat és kirándulásokat is tartal-
maz. Azt hiszem örömmel érte-
sülnek róla a karon, hogy 30—40 
forintos hozzájárulással hallga-
tók is részt vehetnek ezeken. A 
DÉLÉP-nek van néhány minőségi 
szakosztálya is, ezek általában 
játékoshiánnyal küszködnek. 
Sportfelelősük kérte, hogy a kar 
reszortosa hívja föl rá a figyel-
met, azok a játékosok, akikre a 
SZEOL nem tar t igényt, felkeres-
hetik ezeket a szakosztályokat 

A kulturális munkában termé-
szetesen inkább az egyetemisták 
tudnak segítséget nyújtani. Az 
öntevékeny művészegyüttesek 
műsoraira a legkönnyebb talán 
nézőket toborozni. Szívesen vál-
lalják a bölcsészek például iro-
dalmi körök szervezését, vezeté-
s é t Közös igények szerint Sze-
ged és Vásárhely képzőművészeti 
tárlatait együtt tekinthetik meg, 
6 utána az esztétikában járta-
sabb egyetemisták segítenének 
a munkásfiataloknak a művek 
jobb megértésében. Szavalóver-
seny lebonyolítására is sor ke-
r ü l h e t Az irodalomhoz értő hall-
gatók komoly segítséget nyújt-
hatnak a vállalat munkásszínhá-
zának. Az egyetemi KISZ-klub 
40 belépőt bocsátott a DÉLÉP 
KISZ-eseinek rendelkezésére, 
amint elmondták, rendszeresen 
járnak is a klubba. Jól működik 
a Bocskai utcában a DÉLÉP disc 
jockey klubja, a rendezők szíve-
sen adnának ki „egyetemi bérle-
tet". Érdeklődtek az Art Kino 
iránt és nagyon tetszett nekik a 
JATE—VESE, amelyhez hasonló 
vetélkedőt szívesen rendeznének. 
A gyöprugi is bizonnyal nép-
szerű lenne a „Bocskaiban". 

A harmadik kérdéskör a poli-
tikai munka közös, kölcsönös 
formáit vizsgálta. A kulturális 
tervezés közben elhangzott ja-
vaslat az indirekt politizálás for-
má já ra ; a kulturális rendezvé-

nyek némelyike legyen politikai 
színezetű. Ami a direkt politizá-
lást illeti: a vállalatnál novem-
ber hónapbain kezdődött a poli-
tikai oktatás, szükségük van né-
hány jó egyetemi előadóra. A 
Politikai Vitakör és az Ifjúsági 
Aktivisták Fóruma sorozatában 
a témák elsősorban az ifjúsággal 
kapcsolatosok és a hallgatóság 
természetes igényei szerint gya-
korlati oldalról közelítik meg az 
aktuális problémákat. Az egye-
tem; a kollégiumok politikai elő-
adásain kis számban már eddig 
is töbször megjelentek a DÉLÉP 
KISZ-esei. 

Végezetül néhány nem elha-
nyagolható apróság: A bölcsészek 
rendkívül hasznos segítséget 
nyúj thatnának a vállalat fiatal 
dolgozóinak a nyelvtanulásban; 
ugyanis a DÉLÉP KlSZ-szerve-
zete külföldi kapcsolatokat is 
fenntart . 

Nem szabad megfeledkezni 
arról sem, hogy a vállalatnál 
mindig vannak pénzes munkák, 
azaz az egyetemisták egyénileg 
is vállalhatnak munkát válame-
lyik telephelyen. Az érdeklődő-
ket a KISZ-irodán készségesen 
eligazítják. Emellett saját érdek-
ből is segíthetik a vállalat sport-
csarnokának és klubjának a fel-
építését. 

Láthat juk tehát, hogy újabb 
lépést tettek előre a JATE-n a 
hallgatók a közművelődési akció-
bem. Tennivaló és terv van bő-
ven, de nem vágnak neki a kö-
zös munkának túlzott igények-
kel. Végül egy megjegyzést sze-
retnék felidézni, amely a beszél-
getőpartnerek szándékát, hozzá-
állását szimbolizálhatja — va-
laki azt mondta a beszélgetés 
során, reméljük, a következő 
alkalommal az egyetemisták és 
a vendéglátók nem úgy ülnek le 
a tárgyalóasztalhoz, hogy két 
csoportban két oldalon szemben 
helyezkednek el egymással, ha-
nem egymás mellé ken'ilnek 

CSOKONAI ATTILA 

Lapunk november 12-1 számá-
ban közöltük, hogy a Magyar Tu-
dományos Akadémia és a Szov-
jetunió Tudományos Akadémiája 
1975. elejétől ú j nemzetközi ma-
tematikai folyóiratot indít. Eb-
ből az alkalomból kerestük fel 
dr. Szőkefalvi-Nagy Béla akadé-
mikust, tanszékvezető egyetemi 
tanárt, aki kérésünkre ismertet-
te a folyóirat létrejöttének előz-
ményeit, valamint rövid értéke-
lést adott. 

Magyar-szovjet közös mate-
matikai folyóirat megjelenésének 
a gondolata már l!)68-ban felve-
tődött Keldis akadémikusnak, a 
SZUTA elnökének magyarországi 
látogatása alkalmával, kezdetben 
valószínűségszámítási profilú fo-
lyóirat megteremtésére gondol-
tak, az előkészítő munkák is 
részben ennek megjelenése érde-
kében folytak, de felvetődött egy 
klasszikus analízis profilú folyó-
irat létrehozásának gondolata is. 
A további megbeszéléseket ma-
gyar részről S?őkefalvi-Na«y 
Béla, szovjet részről pedig 
Sz. M. Nyikolszkij folytatta, ame-

' lyeknek eredményeképpen a ma-
tematika analízis profil mellett 
döntöttek. így született meg 1973 
májusában egy előzetes megál-
lapodás az Analysis Mathemati-
ca magyar—szovjet folvóirat 
megindításáról. Létrehozták a 
szerkesztő bizottság tagozatait. A 
m a f v a r tagozat főszerkesztője 
Szőkefalvi-Nagy Béla akadé-
mikus, egyetemi tanár, főszer-
kesztő-helyettese Tandori Károly 
akadémiai levelező tag, egyetemi 
tanár, szerkesztő ti tkára Móricz 
Ferenc kandidátus, docens let-
tek, akik valamennyien a JATE 
oktatói. A szovjet tagozat fő-
szerkesztője Sz. M. Nyikolszkij 
akadémikus, főszerkesztő -helyet-
tese Sz. A. Tyeljakovszkij dok-
tor, szerkesztő-titkára K. I. Osz-

kolkov kandidátus, mindannyian 
a SZUTA Sztyeklovról elnevezett 
Matematikai Intézetének tagjai. 

Az alapítólevelet a Szovjet Tu-
dományos Akadémia Matemati-
ka—Fizika Osztályán 1974. no-
vember 4-én írták alá. Az angol 
és orosz nyelven negyedévenként 
megjelenő és eredeti tudományos 
dolgozatokat közlő folyóiratot a 
magyar Akadémiai Kiadó gon-
dozásában a Szegedi Nyomdában 
áll í t ják elő. 

A szegedi egyetem matematika 
terén való megbecsülését külö-
nösképpen dokumentálja ez az ú j 
közös folyóirat. Szőkefalvi-Nagy 
Béla akadémikus szerint minden 
remény megvan arra, hogy a fo-
lyóirat nemzetközileg megbecsült, 
tudományos fórummá válik, to-
vább erősítve a magyar és szov-
jet matematikai kutatások közti 
kapcsolatokat, egyben nyitva áll-
va a tágabb nemzetközi együtt-
működés előtt is. Természetesen 
— folytatta az akadémikus — a 
kooperáció nélküli, pusztán az 
egyetem gondnoksága alatt 1922. 
óta folyamatosan megjelenő, 
nemzetközileg elismert és nagy-
ra értékelt „Acta Scientlárum 
Mathematicárum" továbbra is 
megmarad és éppen ennek a ré-
gebbi folyóiratnak szerkesztési és 
kiadási tapasztalatait igyekszünk 
a-: ú j folyóirat munkálatainál is 
felhasználni. 

Örömmel konstatálhatjuk, hogy 
az első két szám kéziratai már a 
nyomdában vannak munka alatt , 
bízunk benne, hogy a folyóirat 
első száma legkésőbb hazánk fel-
szabadulásának 30. évfordulójára 
megjelenik. 

Mi a munkához jó eredményt, 
sok sikert kívánunk 1 

BOBVOS PAL 

Beiskolázási körúton 
Már lassan hagyománnyá vá-

lik, hogy tudományegyetemünk 
minden ősszel úgynevezett isme-
retterjesztő hadjáratot indít a 
környező megyéken kívül még 
számos dunántúli középiskolába. 
A propaganda-körút során általá-
ban az egyes városok olyan gim-
náziumait látogatjuk meg, ahon-
nan már korábban számos kiváló 
hallgatót kaptunk. 

Ezzel a beiskolázással nem azt 
akar juk elérni, hogy az eddig is 
közkedvelt szakok propagálásával 
a jelentkezők számát még jobban 
felduzzasszuk, hanem a még nem 
annyira ismert, de jövő előtt ál-
ló szakokat ismertessük. Nem 
utolsósorban pedig a jelentkezők 
számának növelésével a minősé-
gen javíthatunk. Ugyanis az ve-
hető észre, hogy a továbbtanulók 
nagy része a most divatos pályák 
felé orientálódik, figyelmen kívül 
hagyva, hogy ott a lehetőségeik 
korlátozottabbak. Nem is beszél-
ve a bejutás valószínűségéről. 
Értem ez alatt azt, hogy például 
azok, akiket a biológia érdekel, 
néhány kivétellel mind orvosi 
pályára szeretnének menni. Ke-
vésnek jut eszébe a biológia szak. 
Ugyanígy kevésbé ismert még a 
programozó matematikus képzés. 
Azonkívül a diákok nincsenek 
teljesen tisztában azzal, hogy 
egy-egy szakon mit tanulhatnak 
és főleg hol tudnak elhelyezkedni 
később. Kérdéseik nagy része 
ezekre a dolgokra irányult. So-
kan érdeklődtek emellett a felvé-
teli pontszámokról, a keretszám-
ról. S kiderült, hogy nem kis 
problémát jelent számukra az, 
hogy hogyan készüljenek a felvé-
teli vizsgákra. 

Lehetőségeinkhez mérten meg-
próbáltunk minél világosabb tá-
jékoztatást adni. Ezért az egyes 
iskolákba küldött ismeretterjesz-
tő osnnortok összetétele is vegyes 
volt általában különböző szakos 

oktatókból és hallgatókból állt. 
Azokon a helyeken, ahol az idő 
és a lehetőségek engedték, néhány 
diát is levetítettünk, hiszen so-
kan magát Szegedet sem ismerik. 
Megmutattunk néhány városi ne-
vezetességet, azután például az 
ú j biológiai kutató intézetet, kol-
légiumokat, a klubot stb. 

A tapasztalat azt mutat ja , hogy 
a legtöbb helyen nemcsak a diá-
kok, hanem a tanárok is szívesen 
veszik munkánkat . Reméljük, 
hogy az általunk Szegedre „csá-
bított" diákok majd mint hallga-
tók is megtalálják számításaikat 
nálunk. Talán útjaink még sike-
resebbek lennének, ha á negyedi-
kesekkel nem ősszel beszélgethet-
nénk, hanem már egy kicsit ha-
marabb, esetleg harmadikban. 
Talán akkor még nagyobb segít-
séget tudnánk adni a pályavá-
lasztáshoz. 

BRETTSCHNEIDER IBOLYA 

S Z E G E D I 

A József Attila Tudományegyetem, a 
Szegedi Orvostudományi Egvetem és 
a Juhász Gyula Tanárképző Főiskola 

MSZMP Bizottságainak lapja. 
Megjelenik: havonta kétszer. 

Felelős szerkesztő: 
Dr Szabó Magdolna 

Kiadja a Csongrád megvet Lapkiadó 
Vállalat. Szeged. Magvar Tanácsköz-

társasáe útla |o 
Postacím 6740 Szeged 

Telefon: 13-500 Tele*: 82-282 
Felelős kiadó: Kovács László igazgat« 

Szerkesztőség: 6720 Szeged. 
Dugonics tér 12. Telefon: 15-198. 

A lapot nyomja: 
a Szegedi Nyomda. 6720 Szeged 

Bajcsy-Zsilinszky E. u. 28. 
A lapot 

az Intézmények pártbizottságai 
terjesztik. 


